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 – Z obsežno retrospektivo
filmov Made in Yugoslavia 1945–1990
An i m a t e k a letos časti spomin na moj-
stre filmske animacije, ki so ustvarjali v
bivši skupni državi. Čeprav program
predstavlja filme, nastale v Ljubljani,
Sarajevu, Beogradu, Novem Sadu in
Skopju, pa je največ prostora namenje-
nega filmom iz Zagreba oziroma fil-
mom iz svetovno znane Zagrebške šole
animiranega filma. Kot je v uvodu k
retrospektivi zapisal selektor Ra n k o
Mu n i t i ć , je bila »Zagrebška šola ani-
miranega filma za kinematografijo
nekdanje Jugoslavije blagoslov in pre-
kletstvo hkrati. Blagoslov, ker je oaza
'osme umetnosti' v Zagreb filmu po-
stala edinstven svetovni fenomen –
noben projekt, šola, gibanje ali pro-
dukcija ni nikoli in nikjer zbrala toliko
različnih umetnikov in toliko razno-
likih mojstrovin, notranje povezanih z
odtenki, ki so bili povsod in takoj pre-
poznani kot zaščitni znak zagrebške
šole. Prekletstvo pa zato, ker se je v
drugih proizvodnih centrih, glavnih
mestih republik ter pokrajin nekdanje
Jugoslavije, ta umetnost razvijala
obrobno in neorganizirano, predvsem
zaradi prenagljenega sklepa, da v Za-
grebu 'to' delajo najbolje.«

Korenine Zagrebške šole animira-
nega filma segajo v leta takoj po drugi
svetovni vojni, ko se je skupina umet-
nikov zbrala okoli satiričnega tednika
Ke re m p u h in se, pod režisersko tak-
tirko Norberta Neugebauerja, lotila
produkcije prvega hrvaškega oziroma
jugoslovanskega umetniškega animi-
ranega filma. Po letu dni je bil končan
16-minutni film Veliki miting (1951),
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politična satira na račun informbiro-
jevske propagande, ki je bil v času
nastanka prikazan v skorajda vseh te-
danjih kinematografih v državi in je
doživel velikanski uspeh. Na krilih tega
uspeha je država ustanovila specia-
lizirano podjetje za produkcijo ani-
miranih filmov Duga film, s čimer se je
začela profesionalna produkcija ani-
miranega filma v nekdanji Jugoslaviji.
Kljub velikim obljubam in načrtom pa
navdušenje ni trajalo dolgo, saj je dr-
žava likvidirala podjetje že po enem
letu, ker je umetnost, podobno kot
danes, imela za nepotrebno razkošje.
Ustvarjalci so bili tako spet prepuščeni

sami sebi, dokler niso leta 1956, v ok-
viru Zagreb filma, ustanovili Studia za
animacijo, kjer se je lahko začel vzpon
Zagrebške šole animacije.

Kot piše filmski kritik Ron Halloway
v svoji knjigi Z = Zagreb, so ustvarjalci
na začetku črpali navdih iz filmov češ-
kih, kanadskih in ameriških anima-
torjev, obenem pa so jih prevzeli tudi
nemški ekspresionisti, umetnost in
družbenopolitična sporočila avan-
tgardnih skupin, kakršne so bile Di e
Br ü c k e in Der Blaue Reiter, ter šola
Bauhaus. Ob tem so prebirali dela
Freuda, Kafke in Camusa, se igračkali s
popartom in surrealizmom, ter s tem v

mislih začeli ustvarjati animirane fil-
me, v katerih so brez omahovanja pre-
trgali s tradicionalnimi oblikami in
tehnikami ter na novo definirali pojem
animiranega filma.

Avtorja Nikola Kostelac in Du š a n
Vu k o t i ć sta že med letoma 1954 in 1955
ustvarila 13 kratkih animiranih oglas-
nih filmov, v katerih sta zaradi po-
manjkanja denarja uporabila mini-
malno število folij in tako postavila
temelje za nov koncept reducirane ani-
macije, ki je dokončno pretrgal s kon-
ceptom »disneyjevske« animacije. Na-
mesto klasične, opisne animacije sta
ustvarila grafično poenostavljene in

reducirane risbe ter oblikovala učin-
kovite dramaturške rešitve. Če so prvi
animirani filmi, narejeni na klasičen
način, vsebovali od 12.000 do 15.000
risb, se je ta številka z uvedbo novega
koncepta zmanjšala na 4000 do 5000
risb, pri tem pa sam animirani film ni
izgubil svojega vizualnega bogastva in
privlačnosti. Do polnega izraza pa je
veliko pripomogla tudi drugačna upo-
raba glasbe, šumov in zvočnih efektov,
ki niso več sledili realnemu gibanju,
ampak so postali del vsebine.

Poleg Kostelca in Vukotića sta kon-
cept reducirane animacije razvijala tu-
di Vatroslav Mimica in Vladimir Kristl
ter sta s svojimi filmi dala neizbrisen
pečat estetiki zagrebške šole. Kristl,
samosvoj značaj in odločen eksperi-
mentator, je s samo dvema filmoma,
Šagrinova koža (1960) in Don Kihot
(1961), začrtal skrajno smer koncepta
reducirane animacije, ki pa je drugi
avtorji zagrebške šole niso posnemali,
saj naj bi bila preveč radikalna.

Filmi omenjenih avtorjev so v tako
imenovanih zlatih letih zagrebške šole
postavili Zagreb na zemljevid svetovne
animacije, dobivali so nagrade na vseh
večjih mednarodnih festivalih in ve-
dno znova presenečali animacijsko
srenjo. Eden izmed največjih mojstrov
sodobnega animiranega filma, kanad-
ski avtor Norman McLaren, je po ogle-
du njihovih filmov na festivalu v Can-
nesu leta 1958 povedal: »Ti avtorji od-
krivajo nekaj novega, nekaj velikega.«
Vrhunec uspeha za šolo pa je prišel leta
1962, ko je film Su ro g a t Dušana Vu-
kotića dobil nagrado oskar in postal
prvi neameriški film, ki je v kategoriji
animiranega filma dobil to nagrado.
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– Nocoj praznuje ljubljanski
Jazz Club Gajo obletnico zgodbe, ki se je
začela pisati pred natanko 13 leti. Zaz-
namovali jo bodo Braco Doblekar in
DOM Big bend, dobrepoljski jazz or-
kester mladih. Ob tej priložnosti je vod-
ja kluba odgovoril za Dnevnik na nekaj
v p ra š a n j.
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Nisem vraževeren, a je položaj kluba
vendarle skrajno resen. Na področju
kulture delujemo v javnem interesu že
13 let in preprosto ne verjamem, da je
teh ubogih 150 kvadratnih metrov lahko
tako spornih, in to v stavbi, ki jih šteje
več tisoč! Računamo na podporo širše,
civilne, kulturne, mednarodne in po-
litične javnosti, ko bo in če bo to po-
trebno. In čakamo na odločitev višjega
sodišča v Ljubljani.
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No, prav navdiha nisem iskal, sem pa
čutil potrebo, da moramo pri nas imeti
jazz klub. To je bilo, še preden se je odprl
oddelek za jazz na srednji glasbeni šoli
in še veliko pred jazzom ob ponedeljkih
v Turistu, na RTV Slovenija itd. Povsod
sem bil zraven, ker bi bilo nadaljnje
čakanje, da bo to storil nekdo bolj kom-
petenten od mene, brezupno. Ampak
poglejte, danes imamo okoli 40 viso-
koizobraženih slovenskih jazz glasbe-
nikov in vesel sem, da sem (smo) imel(i)
prste vmes.
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Vsako leto je zame nekakšno »akumu-
latorsko dopolnilo« nekaj slovenskih
knjig, predvsem poezije. Pravim nekaj,
ker v tako maloštevilnem narodu, kot
smo, vlada prava hiperprodukcija knjig,
vendar so se na tem področju vedno
rojevali presežki in tako bo tudi ostalo.
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Vse našteto sodi v tretjinski sklop na-
šega programa tako imenovane bralne
kulture, kot glasbena dopolnitev na li-
terarnih večerih. Ob tem bi rad pou-
daril, da smo v tem sklopu odprli mož-
nost tudi vrhunskim slovenskim ko-
mornim zasedbam, monodramam …
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Za Jazz Club Gajo, kot domicilni prostor
slovenske jazzovske ustvarjalnosti in
kot enega najintimnejših prostorov slo-
venske bralne kulture zadnjih 13 let,
lahko povem, da bo pri tej »zaprtosti«
ostal tudi v prihodnje.

.��	��	���������	���	������	�	+�������
�����	���������	����������#
Prave konkurence še dolgo ne bo, ker
sam živim za jazz in ne od njega, in v
tem je edina razlika med mano in ob-
časnimi pridobitniškimi poskusi na ra-
čun jazza. Podobno je s knjigo.
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Slovenski jazz je danes star že 85 let! In
hvale vredno dejstvo je že to, da se je v
tem majhnem prostoru obdržal, toda
poleg tega se je celo nezadržno razvijal
naprej in se še vedno razvija. Zakaj ga ni
na akademiji, ne vem, vem pa, da mno-
ge, tudi 50 let mlajše umetniške smeri, s
tem nimajo težav. Mislim, da gre za
stvar politične kulture.
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Brez podpore ministrstva za kulturo in
oddelka za kulturo Mestne občine Lju-
bljana bi klub zaprli že jutri. To, da ni
vstopnine, pa pomeni, da skupaj z
omenjenima institucijima dajemo
možnost prav vsem, da si brezplačno
ogledajo kulturne prireditve, se kultur-
no izobražujejo in da se predvsem tisto
uro ali dve počutijo dobro. Seveda fi-
nančna podpora za realizacijo tako bo-
gatega (in brezplačnega) programa ne
zadostuje, zato drugo polovico nado-
meščamo z raznimi aktivnostmi v klu-
bu. Tudi s posojili!
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Stati in obstati!
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 – Projekt za spletno dis-
tribucijo filmov OnlineFilm.org je na
razpisu evropskega programa Media
za pilotne projekte prejel nadaljnjo
podporo v višini 325.000 evrov. Slo-
venski partner projekta je Društvo
slovenskih filmskih ustvarjalcev
(DSFU), cilj pa je ustvariti mrežo za
distribucijo evropskih filmov prek
spleta.

Projekt so zasnovali nemški sklad
Kulturserver.de (Aachen), grška pro-
dukcijska hiša Anemon (Atene), lat-
vijski producent Eho filma (Riga) in
litovska družba UAB Tremora (Vil-
na), kot slovenski partner pa se je
pridružilo Društvo slovenskih fil-
mskih ustvarjalcev.

Projekt OnlineFilm je ocenjen na
656.017 evrov stroškov razvoja v treh
letih in Media se je na letošnjem
razpisu za pilotne projekte odločila
razvoj projekta podpreti s 325.000
evri. Projekt je vzbudil precejšnje
zanimanje v filmskem svetu, poleg
partnerjev in 122 drugih sodelavcev
je podporo izrazila še vrsta filmskih
institucij ter spletnih portalov po
Evropi, od Nemčije, Italije in Avstrije
do Češke, Norveške in Estonije.  �
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– Shirley MacLaine je pre-
jela že vrsto nagrad, vključno z os-
karjem, a ji je nagrada na filmskem
festivalu v Santa Feju posebno pri
srcu. Nagrada ji pomeni več zato, ker
je zaljubljena v kraj, kjer jo je dobila,
je povedala na sobotni podelitvi na-
grade 400 zbranim gostom. Nagrado,
ki so jo izročili 73-letni igralki, po-
deljuje organizacija New Mexico Wo-
men in Film, ki je priznanje ute-
meljila z dosežki v igralkini karieri in
njenim prispevkom k uveljavitvi žen-
sk v filmski industriji.

Igralka je v Novi Mehiki živela
ducat let. V spominih na prehojeno
filmsko pot je pohvalila svoje us-
tvarjalno življenje in spodbudila ob-
činstvo, predvsem mlade neodvisne
filmarje, ki so se v Santa Feju zbrali
na 8. filmskem festivalu, naj vztrajajo
v svoji umetnosti. »Potem, ko bodo
pomrli vsi politiki, voditelji, generali
in znanstveniki, bo ostala le še umet-
nost. Zato sem ponosna, da sem del
filmske umetnosti,« je dejal igralka.
»Umetnost je človekov poskus, da bi
kljuboval času in ohranil svojo ima-
ginacijo.« "�
�
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